
Erasmus beszámoló 

Bemutatkozás 

Slezsák Eszter vagyok gazdálkodás és menedzsment szakos 

hallgató vállalkozásszervezés szakirányon. A 2009/2010-es tanév 

első félévét Deventerben, a másodikat pedig Enschedében, 

Hollandiában töltöttem, vállalkozásszervezés illetve innováció és 

biznisz szakirány tárgyait hallgatva. 

 

Deventer 

A hollandok nagyon barátságos emberek, az egész ország rendkívül jól 

szervezett, rendezett és tiszta.  

Amikor megérkeztem Deventerbe, nem tudtam mihez hasonlítani. A 

házak kicsik, ami nem meglepő a népsűrűséget tekintve, az utak 

szintén, viszont mindenhol megtalálható a jól kiépített bicikliút.  

Enschedéhez képest sokkal barátságosabbak itt az emberek, ami 

kisvárosi létéből fakadóan nem meglepő. Amint látják, hogy valami 

probléma van, vagy nem találja az ember, azonnal segítenek. 

Az életszínvonal miatt nem meglepő, hogy a hollandok nagy többsége 

rendkívül jól öltözött és elegáns. Akit érdekel a divat, azoknak külön élményt jelenthet egy 

szimpla séta a városban, látva az ott élőket kortól függetlenül a legújabb divat szerint 

felöltözve (persze vannak kivételek, de ez evidens). Természetesen ez egy nagyobb városban, 

mint Amsterdam nem teljesen igaz, hisz az sokkal színesebb hely minden tekintetben. 

Deventer nagyon hangulatos, szép és zöld, tele parkokkal, kisebb patakokkal és szökőkutas 

tavakkal. A folyó mentén lehet hajókázni, kajakozni vagy akár csónakázni. Kellemes 

kikapcsolódás biciklire pattanva körbe járni a várost, majd a folyó mentén végignézni a 

naplementét. 

A központban nappal és este is érdemes bemenni, mert sokan 

sétálgatnak, kávéznak a hét bármelyik napján. Heti két 

alkalommal „open market”-ot rendeznek a helyiek, ahol rengeteg 

az árus és a büfés minden féle friss hallal, sült krumplival illetve 

holland waffel-lel. 

Az éjszakai életet tekintve nem a legforgalmasabb város, viszont 

éjfélig szinte minden nap találni fiatalokat, időseket egyaránt a 

központban. Körülbelül két-három kisebb szórakozóhely van 

táncolási lehetőséggel. A zenei kínálat elég vegyes, és a magyar 

klubokhoz hasonlónak se mondható, de ez nem meglepő hisz 

minden országban más, csak meg kell szokni, ami pár alkalom után már sikerül is. 

Rengeteg a kávézó, coffe shop illetve sült krumplit kínáló büfés, ami Hollandiában, 

Belgiumhoz hasonlóan nagy népszerűségnek örvend. 

 



Az első héten számtalan közös programot szervezett az „international office” a külföldi 

diákoknak. Elvittek gyárlátogatásra, Amsterdamba, tengerhez illetve közös ebédre vagy 

vacsorára. Összehasonlítva itt több volt a közös program, mint Enschedében, de talán ez 

annak is a következménye, hogy a tanév kezdete 

szeptember és januárban pedig a harmadik negyedév 

kezdődik, amikor sokkal elfoglaltabbak mind a tanárok 

mind a diákok. 

Számtalan „workshop”-on vehetnek részt a diákok 

mind hollandul mind angolul. Általában a félévek első 

hetében népszerűek ezek, de elszórva év közbe is akad 

egy-egy. Azok kedvéért, akik nem tudják ez mit jelent, 

arról szól, hogy egy teljes napon át különféle 

projecteket lehet megoldani csoportosan. Hasonlóan egy tantárgy negyedévi programjához, 

egy napra leszűkítve.  Aki a legjobban oldja meg, természetesen nyereményben részesül. 

Számomra a legszimpatikusabb az volt, amikor egy matracgyártó cég ex igazgatója jött el 

személyesen az iskolába, majd meg kellett oldani, hogyan vezetnénk be az Amerikai Egyesült 

Államok piacára ezeket a matracokat. Meg kellett határozni milyen árban kínálnánk, kiket 

célozna meg, stb. Szinte egy konkrét üzleti tervet kellett a nap végére benyújtanunk, amit az 

iskolából kiválasztott egy-egy tanár, igazgató illetve a cég igazgatója előtt kellett prezentálni, 

akár egy hivatalos meetingen, majd így került értékelésre általuk. 

Összegezve rengeteg lehetőség van mind szórakozni, mind tapasztalatot szerezni az iskolai 

programok keretein belül. 

 

A Saxion főiskola a város központjában helyezkedik el. Rendkívül modern a külső és belső 

felépítése illetve berendezése. Rengeteg 

számítógépes labor, társalgó áll a diákok 

rendelkezésére. Sportolási lehetőség bérlettel, vagy 

akár csocsó- és pingpongasztal a hatalmas étkező 

mellett. A menza kínálata „tipikus holland”. A 

reggeli és ebéd tulajdonképpen ugyan az is lehet, 

hisz szendvics, joghurt, gyümölcsök és frissen 

facsart gyümölcslevek, amit a hollandok 

előszeretettel fogyasztanak, illetve frissensült 

fagyasztott termékek. Hollandiában a fő étkezés a 

vacsora, így ha meleg ételre vágyunk nappal azt csakis az iskolán kívül találjuk meg. A 

városban, ebédidőben nagyrészt frissensült gyorsfagyasztott ételeket lehet kapni mindenféle 

szósszal.  

A tanár diák viszony nagymértékben eltérő a magyarországitól. A tanár úgy tekint a diákra, 

mint egy egyenrangú társ, munkatárs, de semmiképpen sem mint alattvaló, vagy beosztott. Az 

órák nagytöbbségben kis csoportos foglalkozásként zajlanak, ami főként brainstorming és 

beszélgetés, ahol mindenkinek lehet szava és saját véleménye. Általában a negyedév elején 

csoportonként kiosztásra kerül egy feladat, project, amit közösen kell megoldani. Azon 

dolgozik a csapat óráról órára, ami sajnos sok szabadidőt elvesz iskolán kívül, de az alacsony 

óraszám ezt kellőképpen kompenzálja. A tanár folyamatosan ellenőrzi, nyomon követi a 



munkánk, majd a végén mikor aláírja, elfogadja, a csapat prezentálja ezt illetve átnyújtja a 

körülbelül 20 oldal terjedelmű dokumentumot, ami értékelésre kerül. 

Az órák többségét érdekesnek tartottam, főként azért mert angolul tanulhattam illetve az 

oktatás módszere miatt. Számomra nagyon szimpatikus ez a gyakorlati út. 

A Saxionban másodévesként mindenkinek el kell érnie egy tudás szintet angolul, addig nem 

haladhat tovább tanulmányaival, ami szintén követendő példa lehetne. Szintén több angol 

nyelven hallgatható tárgyuk van és van választási lehetőségük, hogy az utolsó évet hollandul 

vagy angolul szeretnék hallgatni.  

A tanárok nagyon flexibilisek, segítőkészek, bármikor egyeztethetünk velük időpontot 

meetingre, amikor meg lehet beszélni, hogy mi az, ami tetszik, és mi az, ami nem tetszik az 

órán , mi az, amin változtatni kéne és így tovább. 

Az iskola által kínált szállás szocializálódás szempontjából megfelelő, míg árban és 

minőségben már kevésbé, viszont nagyon jó lehetőség a világ minden tájáról érkező 

diákokkal történő ismerkedésre, kulturális és egyéb élmények cseréjére. 

 

Enshcede 

 

Enschede  Deventertől nagyobb város, minek következtében sokkal több lehetőséggel is 

rendelkezik mind éjszakai élet, szórakozás és kikapcsolódás terén. Sajnos kevesebb a 

természeti látnivaló, de itt is órákat lehet biciklizéssel és a város felfedezésével tölteni, közben 

beülni egy kávéra, vagy fagyira a központba. 

A hollandok előszeretettel sportolnak rendszeresen, így a városban számtalan jobbnál jobb 

konditerem található.  

Vásárlási lehetőségeket tekintve nagyobb a kínálat mind élelmiszerüzleteket, mind 

ruhaboltokat tekintve. 

Az éjszakai élet sokkal aktívabb, mint 

Deventerben, több a klub és pub található. 

Méretük és befogadóképességük is nagyobb, 

hisz a városban található a híres Twente 

egyetem több száz diákjával.  Szerencsére itt 

már választhatunk zenei ízlésünknek megfelelő 

klubot vagy pubot.  

A nyár közeledtével egyre több a szabadtéri 

fesztivál egész Hollandiában, amit a nagyobb 

városokban rendeznek meg, így szerencsére 

Enschede sem marad ki. Egy héten akár 2-3 

alkalommal is megrendezésre kerülhet ezreket megmozgató esemény. Például a Queen’s day, 

ami a királynő születésnapját ünnepli illetve minden és mindenki narancssárgában pompázik.  

 

Az iskola Enschedében található épületei is szintén modern és jól felszereltek csakúgy, mint 

Deventerben.  Az oktatás hasonló színvonalon zajlik.  

Természetesen a tantárgyaim mások voltak, de a tanárok módszerei, olykor még a tanárok is 

ugyanazok voltak. Mindkét épületben ugyanazok a lehetőségek, talán azt lehet elmondani, 

hogy szélesebb a választék, például a könyvtárban.  



 

Összegzés 

 

A Hollandiában eltöltött egy évet csak pozitív jelzőkkel 

illetném, és rendkívül hasznos tapasztalatként írnám le. 

Rengeteget változtam, erősödtem, önállósodtam az itt 

töltött idő alatt. Az Erasmus programot mindenkinek 

csak ajánlani tudom. Nagyon sokat segít kitalálni mit is 

akarsz valójában az élettől, ki is vagy, megállod e a 

helyed egy idegen környezetbe, mennyire tudsz 

kapcsolatot teremteni, kiépíteni ami hasznodra válhat a 

jövődben. 

Nem csak a tudását fejlesztheti az ember, de olyan 

emberi tulajdonságait is, amire sokaknak csak az 

egyetemet elhagyva van lehetőségük. Segít belekóstolni a valódi életbe egy még diák számára 

élvezetes módon. 

 

 


